

JJ Bachofen

Lecture

Basic Questions of Anthropology

2018

Katrien Pype
KU Leuven University

Of Masters and Machines: Anthropological
Reflections on Invention and Intelligence



September 28, 2018, 17.30

Venue: Alte Universität, Rheinsprung, 4051 Basel

Of Masters and Machines Anthropological Reflections on Invention and Intelligence

This year's JJ Bachofen lecture considers anthropological approaches to the relationship between human beings and the material world, especially the worlds humans create. Around the globe we are witnessing unprecedented forms of „making“, of people inventing, recycling and repairing, with or without highly advanced technological apparatuses. I am interested in the engagements between society and materiality in terms of belonging, representation and communication, but also want to pay attention to the moral panics that undergird collective and individual choices when confronted with man-made machines that become too smart, and at times, that appear beyond the control of their creators and/or users. The presentation will situate the „homo faber“ of electronic

modernity, or man who „makes“, fabricates, in a world governed by high-tech devices, within a longue durée of scholarship on the socio-cultural contours of creativity and knowledge, and on the ever-changing configurations of nature and culture.

Katrien Pype is a research professor at the Institute for Anthropological Research in Africa at KU Leuven University and an honorary research fellow at the Department of African Studies & Anthropology at the University of Birmingham. Katrien Pype's main research interests include popular culture, media and technology in urban DR Congo. She co-founded the CongoResearchNetwork (CRN) and currently runs a comparative research project on technology and the city in DR Congo and Kenya. Among many other publications, she authored *The Making of the Pentecostal Melodrama. Religion, Media, and Gender in Kinshasa* (2012) and co-edited *Ageing in Africa. Spaces and Practices of Care* (2016).

Admission is free. The lecture is followed by an Apéro. www.philhist.ethnologie.unibas.ch



Die akademische Ethnologie Basels feierte im Jahr 2014 ihr 100-jähriges Bestehen. 1914 kehrte der Reisende Felix Speiser nach einem Aufenthalt in Ozeanien als Doktor der Ethnologie nach Basel zurück und wurde 1917 Professor und damit erster Dozent des Faches Ethnologie in Basel. Die Basler Ethnologie hatte schon lange davor einen gewaltigen intellektuellen Einfluss auf die globale Anthropologie. Zu den wichtigsten anthropologischen Vordenkern in Basel gehörte Johann Jakob Bachofen-Burckhardt, studierter Jurist und Professor für römisches Recht an der Universität Basel. In seinem 1861 erschienenen Hauptwerk «Das Mutterrecht» stellte er grundlegende Fragen nach der Geschichte und dem Verhältnis der Geschlechter. Er wertete das Matriarchat positiv – damals ein Bruch mit dem dominierenden Patriarchat und entschieden gegen den damaligen anthropologischen Mainstream gedacht. Bachofen wurde mehrfach wiederentdeckt (Ludwig Klages, Rainer Maria Rilke und Walter Benjamin). Seine Thesen sicherten ihm noch in den 1970er Jahren eine intensive Rezeption seitens der Frauenbewegung. Heute werden die Fragen, die Bachofen stellte, anders beantwortet. Relevant sind sie jedoch geblieben. In Anlehnung an diese Tradition stellt die jährlich stattfindende Bachofen Lecture Grundfragen der Ethnologie neu.

